
Vypadá to, že plzeňská firma, která má výrobu
pár kilometrů od Temelína, se na dostavbě dvou
bloků podílet nebude. Čím si to vysvětlujete?

Způsob, jakým byl tendr vypsán, nás z proce-
su dopředu zcela vyřadil. Zahraničním firmám se
podařilo elegantně zbavit lokální konkurence. Je
jedno, zda bychom třeba následně nevyhráli, ale
principielně mě mrzí, že jsme nezískali ani šanci
na procesu vůbec participovat. Snad ještě někdo
dostane rozum.   

Zakázek pro ČEZ ale bylo posledních pár let,
podle vyjádření mnohých, „hodně“... Mohlo to
hrát roli? 

Nezlobte se, to musím rezolutně odmítnout.
Vždyť škodovácké turbíny jsou s úspěchem v Česku
instalovány sto let. My jsme vždy dokázali uspět
tím, že jsme vždy nabízeli špičkový produkt za dob-
rou cenu. Nehledejme za tím vším různé konspi-
rační teorie. 

Myslíte si, že někdo nechce umožnit tomu, kdo
je dobrý, pokračovat v práci?

Možná. Vypovídá to přesně o české nátuře…
Argument „Škodovka za poslední dobu vyhrála už
dost, dejme nyní šanci jiným“ je pro mě, člověka,

který má určité vlastenecké cítění a je místním pa-
triotem, zcela nepochopitelný a hloupý. Referenci,
když už ne v zahraničí, byste měl přece získat do-
ma. Vždyť německý výrobce turbín si všechny re-
ference udělal u německého RWE a francouzský
u svého EDF. Co je na tom divného? Nevidím nic
špatného na tom, že ČEZ dával zakázky tuzemské-
mu výrobci turbín. Proč by stát neměl podporovat
tuzemské firmy, myslíte si, že na západ od našich
hranic je to jiné? Právě naopak.  

Doma tedy není nikdo prorokem.
V Česku toto rčení platí zcela určitě. Podívej-

me se na to ještě z druhé strany. V době, když ČEZ
začal s modernizací svých elektráren, nastal ve
světě obrovský boom v oboru. Museli jsme odmí-
tat klienty ze všech koutů světa, protože jsme měli
kapacity vyčleněny vlastně jen pro české elektrár-

ny. Zahraniční firmy nám dokonce byly schopny
zaplatit 20 % nevratného poplatku za rezervaci
našich kapacit. Je pak otázkou, zda nám zakázky
pro ČEZ v tomto kontextu pomohly nebo naopak
ublížily ... 

Dobře, pojďme od konspiračních teorií k odbor-
nosti. Turbíny o výkonu 1 600 MW byste Arevě
(v případě, že by v tendru zvítězila) dodat stejně
nemohli. 

Ano, máte pravdu… Turbínu o výkonu 1 600 MW
jsme ještě nikdy nedělali. Myslíte si ale, že jsme
takoví hazardéři, že budeme investovat miliony
korun do vývoje turbíny takového výkonu a pak se
s ní nedostaneme do hry ani na našem, lokálním
trhu? Protože zahraniční generální dodavatel si
stejně vybere svého osvědčeného partnera? Pře-
ce nebudeme investovat do vývoje turbíny, kde
hypoteticky existuje šance jen a pouze v rámci
jedné akce!

Mnoho odborníků se navíc přiklání k návr-
hu, že by se mohly instalovat místo jedné turbíny
1 600 MW dvě jednotky o výkonu 800 MW. A ty
vyrábět umíme. Cenově by to vyšlo zhruba stejně.
Jenže my jsme nedostali ani šanci u potenciálních
dodavatelů s výkonem 1 200 MW.   

Nemáte ale referenci ani na 1 200 MW. 
Naše turbíny v jaderné elektrárně Temelín se

svým výkonem blíží 1 100 MW. Díky modernizač-
ním prvkům jsme totiž zvýšili výkon o desítky MW
a ČEZ se investice do bloků v Temelíně vrátila do
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„Neúčast ŠKODA POWER na dostavbě
Temelína se mi nebude dobře vysvětlovat
našim zahraničním klientům,“
uvedl v rozhovoru pro časopis All for Power Ing. Jiří Šmondrk, generální ředitel ŠKODA POWER.

Jiří Šmondrk (nar. 1963) pracuje v plzeňské
firmě po celou dobu své kariéry. Do Škodovky
nastoupil po ukončení vysokoškolského stu-
dia v roce 1986. Získal inženýrský titul v obo-
ru tepelného a jaderného strojírenství na Vy-
soké škole strojní a elektrotechnické v Plzni.
V roce 2000 se stal šéfem inženýrského od-
dělení, o dva roky později byl jmenován šé-
fem úseku realizace projektů. Funkci generál-
ního ředitele ŠKODA POWER vykonává od
července 2010. Do nové funkce nastoupil
z pozice výkonného ředitele společnosti.

Jako člověka, který dennodenně vidí, co do-
kážou české ruce, uráží kdokoliv, kdo zpo-
chybňuje schopnost národa realizovat tak
náročné technické dílo, jakým je elektrár-
na. Ať již klasická nebo jaderná. Češi to, na
rozdíl od jiných národů, umí. Jaderných
elektráren jsme postavili mnoho a hodně
národů, našich sousedů, nám to tiše závidí.

Nízkotlakový rotor velké parní turbíny
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několika let. Ta dvanáctistovka by pro nás nebyl
problém, a kdybychom cítili šanci, pustili bychom
se do toho. 

Obor jaderné energetiky se prý vydává cestou
pomaluběžných turbín, kterými nedisponujete.  

Nesouhlasil bych s tím. Vysokootáčkové tur-
bíny se dostaly pod tlak výrobců pomaluběžných,
resp. půlotáčkových. Ti světu oznámili formou růz-
ných studií a propracovaným „pí-ár“, že je prostě
jejich půlotáčková turbína lepší, protože lopatky
nemusí odolávat tak velkému namáhání. Považuji
to za obyčejné lobby a konkurenční boj. 

V rozhovoru pro Hospodářské noviny jste nedáv-
no uvedl, že podíl českých firem na dodávkách
se dostane max. na hranici 40 %. Jak jste k to-
muto číslo dospěl?

Pokud nebude tuzemská ani turbína, dokon-
ce ani generátor či transformátor a další zásadní
komponenty, pak vám to tak prostě vyjde. Obá-
vám se, že se podíl českých dodávek zastaví něk-
de kolem čísla 40 % a především se bude jednat
o stavební firmy. 70 % podílu je naivní představa.
A co když si nakonec bude generální dodavatel vý-
běrové řízení řešit formou aukce? 

Víte, každý podnikatel se chová pragmaticky
a všichni tři uchazeči vědí, že Temelín je na dlou-
hou dobu poslední projekt, který se bude v Česku
pro ČEZ realizovat a taky tak k tomu po zveřejnění
výsledku výběrového řízení přistoupí.  

Existují však různá memoranda, smlouvy o smlou-
vách budoucích, konkrétní zakázky ve třetích
státech 

Byl bych velice opatrný v hodnocení různých
memorand o spolupráci. Bez uvedení jasných
podmínek, čili technických parametrů a ceny, se
podepisují pouze obecné podmínky, které je mož-
né velice snadno právně napadnout a smlouvu vy-
povědět. Zakázka pro ČEZ bude pro všechny tři zá-
jemce o dostavbu možná již poslední, to se pak
slibuje snadno. Pragmatizmus nakonec zvítězí.  

Ale tím by potenciální zájemci o dostavbu po-
přeli i před jinými státy, které o jádru uvažují
a taktéž chtějí co největší účast svých firem, své
sliby. To by nebylo taktické. 

Nevím, zda se o průběhu dostavby elektrárny
v Temelíně dozvědí například lidé v Jihoafrické re-
publice. Nakonec i oni těch svých 40 % tuzem-
ských dodávek dostanou, v betonu a železe. 

Nezlobte se, cítím z vás trochu rezignaci…
Jako českého patriota mě to samotného urči-

tě mrzí. Účast v Temelíně je referenčně velice vý-
znamná zakázka, nikoliv však existenční jako pro
některé jiné firmy, ale dala by nám cca čtyři roky
příjemné stability. Nejhorší z mého pohledu však
bude to, že se mi naše neúčast v rámci dostavby
dvou bloků v Temelíně nebude moc dobře vysvět-
lovat u desítek našich zahraničních klientů, mys-
lím, že to pro ně bude nepochopitelné.

Propojení státních firem a tuzemských firem
mi připadá logické i s ohledem na podporu vědy

a výzkumu. Základní výzkum bez podpory apliko-
vaného výzkumu a následného uplatnění výsledků
v praxi je k ničemu.  

Vaší firmě se ale rýsuje další zakázka – v Pruné-
řově.

Ale vždyť modernizace Prunéřova není žádnou
„zakázkou pro Škodovku na míru“. Cena turbíny
se pohybuje cca kolem 15 % celkové ceny díla,
ale například kotel má na zakázce daleko větší po-
díl. Jde o další z mnoha konspiračních teorií pro-
fesionálních ekologů, které nemají opodstatněný
základ. Jak jsem již uvedl, kdybychom měli spolé-
hat pouze na zakázky pro Česko, tak máme ve fir-
mě jen sto lidí na servisní činnosti pro ČEZ. Máme
zakázek po celém světě dost. 

Současná situace v Tušimicích by ale prohlášení
některých, že české firmy již nedokážou elekt-
rárny stavět, mohla napomáhat…

V žádném případě tuto záležitost nebudu ře-
šit přes média, ani odborná. Jsme v procesu jed-
nání a řešení vzniklé situace. Turbíny jsou v pro-
vozu a elektrárna má nejvyšší účinnost ze všech
elektráren. Je to úspěch, ne neúspěch. Ano řeší-
me některé sporné reklamace, které společně
s ČEZ vyřešíme.

DOOSAN Z AKVIZICE TĚŽÍ, TĚŽÍ I ŠKODA POWER
Jste úspěšní i v Indii. To je spíše ale teritorium
Doosan, ne?

Samozřejmě, že máme s naším novým maji-
telem, firmou Doosan, dohodnuto rozdělení podle
teritorií, ale také podle produktů. Ve výkonech ko-
lem 350 MW jsme ve světě známější a respekto-
vanější než Doosan, který vlastní několik licencí na
různé typy turbín. Proto jsme stále úspěšnější se
svými turbínami v Indii a dalších státech, které by
z regionálního pohledu připadaly firmě Doosan.

Díky spojení s Doosan máme k dispozici roz-
větvenou obchodní síť. Doosan má roční tržby na

úrovni 18 miliard amerických dolarů, svá zastou-
pení v USA, Austrálii, Jižní Americe, Vietnamu,
prakticky po celém světě. Díky tomu jsme se
vlastně přes noc stali globální firmou. Kdybychom
šli vlastní cestou, globálním hráčem bychom se
stali cca o 10 až 15 let později. Tento čas jsme
díky Doosan „ušetřili“.

Doosan si taky určitě akvizici pochvaluje, získá-
vá dividendy… 

Ano, dividendy vyplácíme. Není na tom nic
divného. Vždyť nový majitel dal za firmu 11 miliard
korun a jako každý investor chce své finance zpět.
Již méně se třeba ví, že investice do vývoje a vý-
zkumu realizujeme s Doosan společně. Roční ob-
jem investic do vědy a výzkumu jsme zdvojnásobili
na 200 milionů Kč. Stejnou částku navíc dává
i Doosan, čímž se vývoj a jeho výsledky urychlily. 

Do roku 2017 bychom se chtěli dostat v tržbách
na úroveň 1 miliardy amerických dolarů, což je oproti
stávajícímu stavu téměř dvojnásobek. Naše turbíny
jsou mnohem lepší, než by tomu odpovídal tržní po-
díl. Je to proto, že nemáme akvizice v cizině. Globál-
ní byznys se z Plzně ani z Prahy dělat nedá. 

Pokud si budeme neustále sami podkopá-
vat sebevědomí prohlášením, že nejsme
schopni a tak podobně, může to mít devas-
tující psychologický vliv na mladou genera-
ci. Techniku již nebude chtít studovat ni-
kdo. Směřujeme ke skutečnosti, že se
z průmyslově vyspělé země stane maximál-
ně tak rozvinutý zemědělský stát.

Na český trh se spoléhat nemůžeme. Inves-
tice se zde realizují ve vlnách s odstupem
desítek let. Vždyť my v současnosti vyrábí-
me každoročně  cca 20 turbín! Naštěstí má-
me dost zakázek v zahraničí.

Detail na lopatky turbíny 
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Říkal jste, že chcete zdvojnásobit tržby. To asi
nepůjde jen tím způsobem, že koupíte nové
stroje.

Bez zisku nových trhů by to bylo opravdu ob-
tížné. Nejdeme proto cestou navyšování kapacit
výroby, spíše uvažujeme o akvizici v některé z roz-
víjejících se zemí. Koupíme si prostě trh, pak mů-
žeme více prodávat. Indie je zemí, která značku
Škoda velmi dobře zná. Vždyť již v roce 1934 zde
byla založena Škoda India, když sem plzeňská fir-
ma prodala licenci na výrobu turbín. Zprovoznilo
se zde 59 turbín o výkonu 100 MW a 39 o výkonu
60 MW. V Indii máme úžasné jméno. Navíc mili-
ardová země potřebuje nové a nové energetické
zdroje. Naše akvizice zde je proto více než logická.

Netroufli byste si na funkci EPC kontraktora?
Máme velký respekt a pokoru k tomu, aby-

chom se stali generálním dodavatelem výstavby
energetického zdroje na klíč. Naše tržby se pohy-
bují na úrovni osm miliard Kč. Energetické projekty
se pohybují investičně v řádech desítek nebo sto-
vek miliard. Hypoteticky – pokud  bude mít EPC
projekt zpoždění jako EPC kontraktor budeme mu-
set zaplatit třeba 10 % pokuty z celkové částky dí-
la. To by pro nás bylo likvidační. Firma, která má
tyto ambice, musí mít rizikový polštář a nesmí si
hrát na mistra světa. 

My nyní neprodáváme napřímo, ale přes EPC
kontraktory, především španělské, americké a ko-
rejské. Díky spolupráci s nimi podepisujeme
smlouvy na dodávky pro takové země, jako jsou
Panama, Kolumbie. Doosan není jediný EPC do-
davatel, jen v Koreji existuje dalších pět velkých
EPC kontraktorů. Například pro významnou indic-
kou firmu a rovněž hlavního dodavatele celého
projektu, firmu Tata Projects Limited, jsme získali
kontrakt pro paroplynovou elektrárnu v Indii. Vy-
robíme a dodáme turbosoustrojí o výkonu 127
MW. Pokud bychom se stali EPC kontraktory, stali
bychom se vlastně konkurenty našich stávají-
cích zákazníků – developerů, EPC kontraktorů.
Posunuli bychom se jinam a nejsem si jistý, zda

bychom tím získali. Chceme spíše zůstat na úrovni
dodávek na klíč „pouze“ v oblasti strojovny.  

Jak velký podíl celkových tržeb jde na vrub ser-
visních služeb?

Servisní činnost tvoří cca 20 % objemu celko-
vého obratu. Na servis, resp. modernizace a zvy-
šování účinnosti a výkonu turbín se chceme více
zaměřit, protože jsme jednou z mála firem, která
servis umí. Zvyšování účinnosti jsme zajišťovali
i v Dukovanech, Mochovcích a nyní Finsku nebo
v Indii. Tentokrát na modernizaci turbíny jiného vý-
robce. Do elektrárny Bandel, situované v Západ-
ním Bengálsku v blízkosti města Tribeni, 50 km od
Kalkaty, budeme dodávat modernizovanou turbí-
nu pro blok 5 o výkonu 210 MW.

To, že modernizace neumí každý, svědčí fakt,
že nám stále více roste počet objednávek na mo-
dernizaci stávajících turbín, dokonce zaznamená-
váme prudký nárůst objednávek na zvýšení účin-
ností turbín, které nejsou vyrobeny v Plzni, ale od
jiného výrobce. Aktuálně dodáváme náhradní díly
pro turbínu našeho konkurenta – společnosti
Alstom. Mnohdy již neexistuje k turbíně výrobní do-
kumentace, a proto musíme stále častěji přistu-
povat k výrobě dokumentace pomocí skenování.
Jde vlastně o takový reinženýring.

Je v rámci zahraničních aktivit vidět spíše logo
Škoda nebo Doosan?

Na některých trzích jsme úspěšnější s logem
Škoda, na jiných trzích, např. USA nebo aktuálně
ve Velké Británii má větší váhu značka Doosan. Za-
kázka objemem sice malá, ale velkého významu
je dodávka turbosoustrojí o výkonu 40 MW pro
elektrárnu na spalování biomasy Sleaford v hrab-
ství Lincolnshire. Jedná se o historicky první pro-
jekt ve Spojeném království. Nevím, kolik českých
firem nyní dodává do této země... Věřím, že po
uvedení do provozu v roce 2012 se nám tento trh
otevře naplno. Nahrává tomu naše zapojení do
skupiny Doosan, která zde má silné obchodní
zastoupení a také naše reference v Německu.

Referencemi získanými v Česku jsme argumentovat
bohužel nemohli, resp. v tomto teritoriu nestačily.

Z Anglie je to již „co by kamenem dohodil“ do
USA.

Trh Spojených států amerických doposud
nepatřil mezi naše priority. Po pádu železné opo-
ny jsme měli hodně práce nejen v Česku, ale
i v západní Evropě a Asii. Nemůžeme si dovolit
slíbit něco, co nemůžeme splnit. Každý den totiž
řešíme, zda můžeme kontrakt podepsat, resp.
v jakém čase jsme schopni jej dodat. Rok 2013
máme z 90 % kapacitně naplněný, rok 2014 je
obsazen z 30 %.

V USA jsme zřídili kancelář, konkrétně v Atlan-
tě a chceme místní trh přesvědčit realizací malé tur-
bíny, do 40 MW. Musíme být trpěliví a nevzít si
hned na úvod velké sousto. Šanci v Americe vidíme
především u privátních firem, státní zakázky jsou
totiž plně v gesci společnosti General Electric.

Můžete prozradit nějakou zakázku, těsně před
podpisem?

Zajímavou zakázkou těsně před podpisem je
turbína pro paroplynový cyklus v městě Staľowa
Wola v jihovýchodním Polsku. Ročně připravujeme
cca 150 nabídek, ale je to běh na dlouhou trať.
Od vyslovení poptávky do vlastního zahájení výro-
by uběhnou třeba i tři roky. 

Když nemáte dostatečné kapacity, nezvažujete
více spolupracovat s externími firmami formou
outsorcingu?

Zhruba 200 tisíc výrobních hodin máme na-
smlouváno již teď u externích firem, které jsme si
vychovali a je na ně spolehnutí. Jde především
o méně sofistikovanou výrobu. I do budoucna po-
čítáme s rozumným využitím outsourcingu.

Zvýšil se po vstupu Doosan do firmy počet za-
městnanců?

Od akvizice s Doosan v roce 2009 jsme přijali
250 zaměstnanců. Celkem tak ve ŠKODA POWER
pracuje 1  230 zaměstnanců. Hledáme talenty na
technických vysokých školách a nemáme problém
poslat čerstvého nováčka na měsíční pobyt do Ru-
ska, kde spolu se staršími a zkušenějšími kolegy
pracuje na konkrétním projektu. Hodíme jej do vo-
dy a výsledek se do několika let vrátí. To je rozdíl
oproti minulým dobám, kdy mladému člověku tr-
valo deset let, než se vůbec přes proslulé „koleč-
ko“ ve firmě dostal do zahraničí.   

Investice do vědy a výzkumu nejsou jediným
znakem společenské zodpovědnosti korejské spo-
lečnosti Doosan. Naši korejští partneři mají vztah
k tomuto regionu, o čemž svědčí podpora sportu
a kultury…

… a placení daní u nás.
Ano, a placení daní. Platíme každoročně velké

daně a na rozdíl od jiných tuzemských společností
zisky nevyvádíme na nejmenované ostrovy.

Ing. Stanislav Cieslar,
Šéfredaktor časopisu All for Power

Na snímku výroba turbín pro Izrael


